
Protokół Konferencji Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych 
w Warszawie w dniu 20 listopada 2000

Otwierając Konferencję dyrektor Biblioteki Politechniki Warszawskiej Elżbieta 
Dudzińska, v-ce przewodnicząca Rady Wykonawczej Konferencji, powitała zaproszonych 
gości, a wśród nich : Jego Magnificencję Rektora Politechniki Warszawskiej Prof. dr hab. 
Jerzego Woźnickiego - Przewodniczącego KRASP, przedstawiciela MEN - Marię Sell, 
Pełnomocnika Dyrektora Biblioteki Narodowej ds. bibliotek publicznych - Jana Wołosza, 
przedstawiciela Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego - Lucjana Bilińskiego, 
przedstawiciela Komitetu Badań Naukowych - Jerzego Gąsiorowskiego, Sekretarza 
Krajowej Rady Bibliotecznej - Henryka Hollendra oraz wszystkich przybyłych dyrektorów 
bibliotek.

Rektor Politechniki Warszawskiej Prof. dr hab. Jerzy Woźnicki witając uczestników 
obrad zwrócił uwagę na zmieniający się model funkcjonowania uniwersytetów w XXI wieku. 
Przy nawiązywaniu do wielowiekowych tradycji działania uniwersytetów, konieczne jest 
przekształcenie uczelni w taki sposób, by były one postrzegane jako uniwersytety 
przedsiębiorcze, zaspokajające rozbudowane oczekiwania studiującej młodzieży, sprawnie 
realizujące stawiane im zadania naukowe. Podstawowym instrumentarium służącym zmianom 
modelowym jest ustawodawstwo, w tym tworzona właśnie Ustawa o szkolnictwie wyższym. 
Nowa ustawa, gwarantująca wprowadzenie istotnych zmian w funkcjonowaniu uczelni, to nie 
tylko nowelizacja istniejących uregulowań prawnych. Podstawowe kierunki wprowadzanych 
zmian to :

• dostosowanie zasad funkcjonowania uczelni do uregulowań konstytucyjnych 
(np. problem odpłatności za naukę)

• wprowadzenie i egzekwowanie standardów w szkolnictwie wyższym (system 
porównywalności dyplomów)

• właściwe warunki koegzystencji szkolnictwa wyższego publicznego i prywatnego 
(konwergencja systemów, zbliżenie reguł i standardów).

Rektor Jerzy Woźnicki ustosunkował się do zgłaszanych przez Konferencję Dyrektorów 
Bibliotek Szkół Wyższych propozycji określenia w nowej Ustawie zasad funkcjonowania 
bibliotek akademickich. Wyjaśnił, że dążeniem autorów ustawy jest zachowanie zasady, aby 
podstawowym źródłem prawa na uczelni był jej statut. Tam też powinny być zawarte 
uregulowania dotyczące funkcjonowania poszczególnych jej jednostek. Biblioteka jest 
traktowana jako jednostka merytoryczna uczelni. Nowoczesne uczelnie muszą dysponując 
samodzielnością w określaniu programów nauczania, wyznaczania pensum dydaktycznego i 
płac, równocześnie dążyć do zachowania dyscypliny budżetowej. Celem działania KDBSW 
powinna być merytoryczna dyskusja prowadząca nie tyle formułowanie roszczeń pod 
adresem KBN, Rektorów i Senatów uczelni, a raczej proponowanie konkretnych rozwiązań, 
przyczyniających się do lepszego funkcjonowania bibliotek akademickich .

Dyrektor Elżbieta Dudzińska podziękowała za wskazanie adresata formułowanych 
postulatów oraz modelu współpracy, jaki powinna przyjąć Konferencja. Wskazała, że w 
ostatnich latach wiele już wykonano - przekształcając biblioteki w nowoczesne ośrodki 
informacji - zgodnie z oczekiwaniami użytkowników. V-ce Przewodnicząca Rady 
Wykonawczej KDBSW podziękowała Przewodniczącemu KRASP za sposób postrzegania 
zadań bibliotek w funkcjonowaniu szkół wyższych.

Następnie głos zabrał przedstawiciel KBN dyr. Jerzy Gąsiorowski. Podkreślił, że 
uczelnia powinna równorzędnie traktować trzy współtworzące ją elementy : kadrę naukowo- 
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dydaktyczną, studentów i bibliotekę. Wskazał na trudności w akceptacji Ustawy o 
szkolnictwie wyższym w jej nowym kształcie. Potwierdził znaczenie przedsiębiorczości dla 
funkcjonowania nowoczesnej uczelni. Wskazał jednocześnie na trudności wynikające z 
ograniczonych środków budżetu centralnego na szkolnictwo wyższe. Finansowanie centralne 
uczelni odbywa się w ramach : Działalności Statutowej i Działalności Ogólno-Technicznej 
(DOT), od stycznia 2001 zastąpionej przez Działalność Wspomagającą Badania. 
Ograniczenia w finansowaniu prac prowadzonych na uczelniach wymuszają lepszą 
koordynację i korelację otrzymywanych środków, powinny zatem prowadzić do 
nawiązywania współpracy również z jednostkami nienaukowymi oraz do szerszej współpracy 
regionalnej. Dyrektor J.Gąsiorowski przypomniał, że KBN planuje utworzenie przy 
Przewodniczącym KBN organu opiniodawczego ds. bibliotek, który zająłby się sprawami 
związanymi z importem wydawnictw, konserwacją zbiorów specjalnych, komputeryzacją 
bibliotek, udostępnianiem ich zasobów na nośnikach elektronicznych.

Przedstawiciel Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego - Lucjan Biliński 
wskazał na problemy wynikające ze zmian na rynku wydawniczym, które dla bibliotek 
skutkują między innymi nierytmicznym i niepełnym wpływem egzemplarza obowiązkowego. 
Przeprowadzona kontrola NIK wskazała na poważne braki w tym zakresie, a przede 
wszystkim na nieumiejętność egzekwowania przez biblioteki swoich praw. W konsekwencji 
tak zachowawczych postaw, może zostać przyjęta propozycja Polskiej Izby Książki 
ograniczająca obowiązek rozsyłania darmowych egzemplarzy tylko do dwóch bibliotek 
centralnych i jednej biblioteki regionalnej.

Elżbieta Dudzińska przechodząc do kolejnego punktu programu zaproponowała 
dyrektora Biblioteki Uniwersytetu Śląskiego - Wandę Dziadkiewicz na przewodniczącą 
obrad. Wobec zgody kandydatki i braku innych kandydatur sala zaakceptowała wybór.

Przewodnicząca obrad Wanda Dziadkiewicz poprosiła o zatwierdzenie porządku 
obrad (brak sprzeciwu), a następnie zaproponowała wybór Komisji Wnioskowej. W 
głosowaniu jawnym, zdecydowaną większością głosów do Komisji Wnioskowej wybrano:

Barbarę Kubiak - Biblioteka Politechniki Białostockiej
Martę Kęsik - Biblioteka Akademii Rolniczej w Lublinie 
Halinę Ganińską- Biblioteka Politechniki Poznańskiej 
Urszulę Sawicką - Biblioteka Uniwersytetu Gdańskiego 
Alicję Kenska - Biblioteka SGH

Referat sprawozdawczy z działalności Rady Wykonawczej KDBSW za okres od 
listopada 1997 do listopada 2000 przedstawiła, pod nieobecność ze względu na zły stan 
zdrowia Przewodniczącego KDBSW Jana Janiaka (Uniw. Łódzki), V-ce Przewodnicząca 
Rady Wykonawczej Elżbieta Dudzińska. Za najważniejsze cele działania Konferecji uznano: 
udział w pracach ustawodawczych, działania integracyjne w środowisku bibliotecznym, 
wspieranie inicjatyw bibliotek, działania na rzecz podnoszenia prestiżu zawodu. W swojej 
kadencji Rada odbyła szereg spotkań z przedstawicielami MEN, KBN, KRASP, Rady 
Głównej Szkolnictwa Wyższego, Fundacji na Rzecz Nauki Polskiej, Polskiej Izby Książki 
oraz z posłami na sejm RP. Rozmowy jak i przygotowane wystąpienia na piśmie dotyczyły 
przede wszystkim : problemów finansowania bibliotek, organizacji importu czasopism 
drukowanych i w wersji elektronicznej, pozyskiwania dodatkowych środków z KBN oraz 
organizowania współpracy regionalnej i środowiskowej w zakresie gromadzenia czasopism, 
dyskutowano w sprawie utrzymania zerowej stawki VAT na książki i czasopisma oraz w 
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sprawie przekazywania bibliotekom egzemplarza obowiązkowego. Prowadzono rozmowy nt. 
zorganizowania zespołu opiniodawczego przy Przewodniczącym KBN.

W dyskusji, po wysłuchaniu Sprawozdania, przeważały podziękowania ustępującej 
Radzie za wykonaną pracę, w tym za integracje środowiska na forum prowadzonej listy 
dyskusyjnej (Elżbieta J. Kałuża - Pol. Rzeszowska, Wanda Matwiejczuk - Uniw. Opolski). 
Stefan Czaja (UMK) polemizował ze stanowiskiem KRASP w sprawie sposobu umocowania 
zasad funkcjonowania biblioteki akademickiej, jako specyficznej jednostki organizacyjnej, w 
statutach uczelni, a nie bezpośrednio w Ustawie o szkolnictwie wyższym. Wanda 
Dziadkiewicz podkreśliła wyjątkową kompetencję autorów Sprawozdania w identyfikowaniu 
szczególnie ważnych dla środowiska problemów, sposobie ich prezentacji i oceny. Zebrani, 
w głosowaniu jawnym, przyjęli sprawozdanie bez poprawek.

Do Komisji Skrótacyjnej przewodnicząca zebrania zaproponowała, a zebrani 
zaakceptowali następujące osoby :

Jolantę Goc - Uniw. Szczeciński
Elżbietę Czerwińską-Pol. Opolska
Jerzego Dyrde - Śląska AM
Annę Grzelak - Rozenberg - Pol. Szczecińska

Na wniosek Przewodniczącej Zebrania przyjęto, że wyżej wymienione osoby tworzą 
równocześnie Komisję Wyborczą powołaną do wyboru Rady Wykonawczej KDBSW.
Zebrani zostali poinformowani, że zgodnie z Regulaminem KDBSW w skład Rady 
Wykonawczej wchodzi : przewodniczący, zastępca, sekretarza i 5 członków. Wyboru 
dokonuje się głosowaniu tajnym.

Zgłoszono następujących kandydatów do Rady Wykonawczej :
Elżbieta Dudzińska (Pol .Wwa) - wyraziła zgodę na kandydowanie
Stefan Czaja (UMK) - wyraził zgodę na kandydowanie
Danuta Jaworska - (Pom. AM) - wyraziła zgodę na kandydowanie
Henryk Szarski - (Pol. Wr.) - wyraził zgodę na kandydowanie
Ewa Lankosz (AGH) - wyraziła zgodę na kandydowanie
Artur Jazdon (UAM) - wyraził zgodę na kandydowanie (telefonicznie)
Henryk Hollender (BUW) - wyraził zgodę na kandydowanie
Halina Ganińska (Pol.Poz.) - wyraziła zgodę na kandydowanie
Marta Kęsik (AR Lub.) - nie wyraziła zgody na kandydowanie
Ryszard Bania (Pol. Lub.) - wyraził zgodę na kandydowanie
Wanda Dziadkiewicz (UŚ) - wyraziła zgodę na kandydowanie
Alicja Kenska (SGH) - nie wyraziła zgody na kandydowanie
Marianna Borawska (Pom. Akad. Pedag.) - nie wyraziła zgody na kandydowanie 
Danuta Konieczna (UWM) - wyraziła zgodę na kandydowanie

Komisja skrótacyjna zebrała głosy.

W czasie liczenia głosów zaprezentowali swoje firmy i wyroby sponsorzy konferencji:
MCB - dostawca regałów i wyposażenia bibliotek
KFAP - dostawca elektronicznego systemu zabezpieczeń i ewidencji zbiorów
TCH Systems - dostawca oprogramowania Aleph
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Komisja Skrótacyjna stwierdziła ważność wyborów : na 103 osoby uprawnione, w 
głosowaniu udział wzięły 62 osoby, oddano 62 ważne głosy. (Protokół Komisji w 
załączeniu). W wyniku głosowania do Rady Wykonawczej wybrano :

Elżbietę Dudzińską (Pol .Wwa) 58 głosów
Henryka Szarskiego (Pol. Wr.) 56
Artura Jazdona (U AM) 50
Stefana Czaję (UMK) 49
Ewe Lankosz (AGH) 47
Henryka Hollendra (BUW) 46
Danutę Jaworską (Pom. AM) 43
Wandę Dziadkiewicz (UŚ) 39

Po przerwie, przewodnicząca zebrania ogłosiła, że Rada Wykonawcza ukonstytuowała się w 
składzie:

Przewodnicząca - Elżbieta Dudzińska
V-ce przewodniczący - Artur Jazdon
Sekretarz - Ewa Lankosz

Następnie głos zabrał Prof. dr hab. Krzysztof Jan Kurzydłowski, Zastępca 
Przewodniczącego KBN, który wskazał na procedury, przyjęte przez Komitet, obowiązujące 
przy podziale środków na dofinansowanie działalności naukowo-badawczej uczelni. 
Podkreślił, że Komitet nie pomaga, ale dofinansowuje konkretne działania, tym chętniej im 
bardziej są one skierowane na potrzeby wielu uczelni, a wystąpienia są wspierane wspólną 
akcją całego środowiska naukowego i/lub bibliotek szkół wyższych (np. KDBSW).

W dyskusji nad zadaniami nowej Rady Wykonawczej KDBSW Elżbieta Dudzińska 
(Pol. Wwa) wskazała na następujące najważniejsze problemy :

• objęcie rzeczywistą współpracą jak najszerszego grona bibliotek, sygnalizowanie 
przez nie problemów i czynny udział w dyskusjach,

• współpraca z KRASP przy rozwiązywaniu konkretnych problemów (np. dyskusji nt 
struktury systemów biblioteczne-informacyjnych uczelni),

• organizowanie współpracy środowiskowej, regionalnej - szczególnie ważnej przy 
ograniczonych środkach na import czasopism,

• opiniowanie i zabieganie o organizację kolejnych konsorcjów udostępniających 
elektroniczne wydawnictwa,

• integracja ze środowiskiem bibliotek PAN,
• prowadzenie dyskusji nad optymalizacją działalności systemu bibłioteczno- 

informacyjnego na uczelni,
• dążenie do modernizacji działalności bibliotek szkól wyższych, w tym w 

szczególności do przyspieszenia ich komputeryzacji i retrokonwersji katalogów,
• prowadzenie prac nad określeniem zasad ochrony i konserwacji zbiorów wchodzących 

w skład narodowego zasobu bibliotecznego.

Wanda Dziadkiewicz przypomniała, że Prorektorzy ds. nauki z Uniwersytetów 
polskich spotykają się na dorocznych naradach i forum to powinno być również miejscem 
prezentacji najważniejszych problemów i kierunków działania bibliotek na tych uczelniach. 
Na tegorocznym spotkaniu, organizowanym przez UŚ prezentowane były problemy 
automatyzacji bibliotek. Do zadań Rady Wykonawczej należałoby również dopisać problem 
zasad organizacji przetargów na import czasopism.
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Jolanta Stępniak (BUW) poinformowała zebranych o przyznaniu środków przez KBN 
na dofinansowanie konsorcjum Elsevier, powołanego prze 23 biblioteki polskie. Biblioteki te 
prenumerują łącznie ok. 450 tytułów czasopism, które wkrótce będą dostępne w wersji 
elektronicznej dla wszystkich członków konsorcjum. Konsorcjum jest otwarte dla wszystkich 
zainteresowanych.

Henryk Hollender (BUW) poinformował zabranych o planowanej na 4.12.br. 
Ogólnopolskiej Konferencji nt. NUKat. Na konferencję zaproszeni są wszyscy zainteresowani 
udziałem w realizacji przedsięwzięcia. Celem spotkania jest popularyzacja idei katalogu 
centralnego i dyskusja merytoryczna nad jego kształtem. Konieczna jest standaryzacja zasad 
katalogowania i przyspieszenie retrokonwersji katalogów. Obu tym zadaniom służyć będzie 
zasada współkatalogo wania przyjęta dla tworzenia centralnego katalogu NUKat

Stefan Czaja (UMK) nawiązał do wystąpienia przedstawiciela MKiDN - Lucjana 
Bilińskiego i realnego zagrożenia dla funkcjonowania wielu bibliotek przy ograniczeniu 
liczby ośrodków otrzymujących egzemplarz obowiązkowy. Zwrócił uwagę, że stan istniejący 
stwarza kłopoty dla bibliotek, ale też jest źródłem znacznych korzyści, gdyż biblioteki nie 
dysponują wystarczającymi środkami na planową politykę gromadzenia prowadzoną na taką 
skalę. S.Czaj a wnioskował o upoważnienie Rady Wykonawczej do przygotowania 
wystąpienia w tej sprawie.

W imieniu Komisji Wnioskowej głos zabrała Halina Ganińska, która 
podziękowała w imieniu członków Konferencji ustępującej Radzie Wykonawczej. Komisją 
sformułowała następujące wnioski:

• konieczność współpracy środowiska naukowego i bibliotek szkól wyższych w 
zakresie gromadzenia i organizowania dostępu do wydawnictw elektronicznych,

• koordynacja pracy dyrektorów bibliotek szkół wyższych ze stowarzyszeniami i 
organizacjami naukowymi,

• kontynuacja dotychczasowych kierunków pracy Rady Wykonawczej,
• szukanie rozwiązań systemowych dla funkcjonowania bibliotek akademickich w 

kontekście prac nad nową Ustawą o szkolnictwie wyższym,
• opiniowanie i organizowanie nowych konsorcjów oraz prac nad przyspieszeniem 

retrokowensji,
• prowadzenie prac nad wdrażaniem nowoczesnych metod i technik pracy w systemach 

biblioteczno-informacyjnych bibliotek akademickich,
• działania na rzecz ochrony narodowego zasobu bibliotecznego i utrzymania zasad 

dystrybucji egzemplarza obowiązkowego.

Przewodnicząca Wanda Dziadkiewicz, zamykając obrady podziękowała przybyłym gościom i 
uczestnikom Konferencji za udział w spotkaniu.

Protokółowały:

Ewa Węgłowska (ASP Wwa)

Jolanta Stępniak (BUW)
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